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Resum de la Comissió de seguiment del Consell de Barri de Sant Antoni  
Sessió ordinària (virtual) 
 

Lloc: Enllaç https://meet.jit.si/CdS-SantAntoni200721 
Data: 21/07/2020 
Hora inici: 18.30 h 
Hora final: 20 h 

 
Assistents: 
 

Eduard Corbella Cervelló 
 
Marc Martínez Navarro 

Conseller Grup Municipal BeC. President de la Comissió de 
Seguiment 
Conseller Grup Municipal PSC 

Albert Cerrillo Lladó 
Cristina Caballé Ferrater 
Pedro J. Sánchez Murillo 
Pep Sala Piera 
Ramon Puig-oriol 
Jaume Ferret 
Jaume Alcántara 
Marc Folch 
Michelle Bianco 

Conseller Grup Municipal JxC 
Consellera Grup Municipal JxC 
Conseller Grup Municipal Ciutadans 
Associació Veïns i Veïnes del barri de Sant Antoni 
Associació Comerciants Sant Antoni Comerç 
Ciutadà membre de la Comissió de Seguiment 
Ciutadà membre de la Comissió de Seguiment 
Federació d'Entitats Calàbria 66 
Tècnica Comunitària del barri de Sant Antoni 

Fidel González 
Manel Devesa  

Tècnic de la  Direcció de Democràcia Activa i Participació 
Tècnic de l'Oficina de Promoció Econòmica de l'Eixample 

Teresa Gómez 
 

Coordinadora Territorial i Convivència Eixample. Secretària en 
funcions 
 

  
Ordre del dia: 
 

1- Benvinguda als membres assistents. 
2- Informació sobre el funcionament de la Comissió de seguiment i el futur Pla de desplegament del 

Reglament de Participació Ciutadana. 
3- Informació de l'estat del procés participatiu de Pressupostos Participatius i del Pla d'Actuació del 

Districte. 
4- Analitzar l'estat dels diferents projectes i problemàtiques del barri: 

 
* Canvis en la mobilitat post-COVID 
* Projectes urbanístics de mandat 
* Estratègia comunitària 

 
5- Prospecció de temes d'interès del barri susceptibles de ser treballats per la comissió de 

seguiment. 
6- Torn obert de paraules. 

 

https://meet.jit.si/CdS-SantAntoni200721
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La secretària explica la dinàmica de la sessió virtual i dona recomanacions tècniques per a un millor 
desenvolupament de la mateixa. 
1- El conseller del barri dona la benvinguda als membres de la comissió de seguiment i a les persones que 
no hi formen part però que avui s’han sumat a la sessió i cada participant es presenta.  
 
2- El Fidel González, tècnic de la Direcció de Democràcia Activa explica què és i què fa la comissió de 
seguiment d’acord amb el previst al Reglament de Participació Ciutadana (RPC) El mateix pel Consell de 
barri. El pla de treball per desplegar el RPC es pretén començar a treballar-lo a la tardor encara que podria 
endarrerir-se. 
Totes les explicacions d’aquest apartat s’han fet amb el suport d’una presentació que es pot veure a la 
plataforma decidim. 
 
El Marc Folch de la Federació d'Entitats Calàbria 66 pregunta de quina manera es pot fer incorporació formal 
per ser membre de la Comissió de seguiment. 
El Fidel li respon que hi ha tres maneres: 
 
 1. A l'inici de mandat s'ha de fer procés de renovació 
 2. Renovació parcial a mig mandat 
 3. Procediment abreujat: es proposa com a punt de l'ordre del dia del Consell de barri 
  
 
3- El Conseller Eduard Corbella explica que en un any "normal" el PAM/PAD s'hauria d'haver aprovat, però 
donades les circumstàncies de la crisi de la Covid-19, això no ha estat possible. 
El que s'està fent ara és preparar les respostes a les propostes fetes per la ciutadania durant el debat del 
PAM i del PAD. El que va quedar pendent de debatre en debats presencials no es recuperarà per mesures 
de seguretat sanitària. 
La idea és aprovar el PAM i el PAD a la tardor. 
Els pressupostos participatius estan en un punt similar. S'estan treballant tècnicament les respostes a les 
propostes fetes per la ciutadania. En aquest cas, el canvi de marc econòmic, és a dir, la gran inversió que 
ha fet l'Ajuntament en despesa social aquests últims mesos per la crisi de COVID fa que ara s'hagi de 
replantejar tot el pressupost municipal del mandat i per tant la iniciativa de pressupostos participatius es 
pot veure afectada. 
La voluntat de tothom (govern, districte i Àrea de Participació Ciutadana) és mantenir-los. La millor de les 
previsions és que, abans d'acabar el mes es pugui tenir el pressupost tancat. També pot passar que es tanqui 
el pressupost, vingui un rebrot, s'hagin de tornar a muntar hospitals i s'hagi de tornar a replantejar tot. 
Pels pressupostos estaven previstos 75 milions d'euros. L'objectiu ara és adaptar-ho a la nova realitat i 
preservar el procés i el projecte. 
 
El Pep Sala diu que com Associació s'entén que les prioritats han canviat. El que s'havia proposat com a 
Associació de Veïns probablement ara, amb les circumstàncies actual no s'hauria proposat. 
 
El Fidel González informa que al Districte de l'Eixample s'han presentat 204 projectes. 80 no estan ubicats 
a cap barri. Pel barri de Sant Antoni s'han presentat 13 projectes. 
En aquests moments, tots els projectes menys un estan avaluats tècnicament i  tant si continuen com si 
no la ciutadania rebrà resposta. 
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4- Es fa canvi en l’ordre dels temes plantejats i es comença per l’Estratègia Comunitària: l’Eduard Corbella 
explica que el mandat anterior es va centrar en aconseguir moltes fites de la “pedra” i s’iniciava la taula de 
salut comunitària. Aquest mandat es vol potenciar, prioritzar i articular bé la Taula Comunitària. 
 
La Michelle Bianco, tècnica Comunitària explica que l’any 2017 es va fer diagnòstic de la situació on van 
participar molts agents del barri. Van sortir dues línies d’acció prioritàries:  

- Habitatge (molt treballat per les entitats i liderat des de Fem Sant Antoni)  
- Manera de viure la gent gran del barri 

 
De la Taula de Salut Comunitària va sorgir la Comissió de gent gran. Es va treballar el projecte “Mapa 
d’Actius” de cara a la gent gran que viu al barri i es va fer la presentació del mapa a l’octubre de 2019  
La comissió es reuneix un cop al mes.  
El plantejament ara és que la Taula de salut comunitària esdevingui la Taula Comunitària d’on pengin la 
resta de temes comunitaris. Es presenta el repte de quines comissions haurien de ser les següents. Hi ha 
algunes propostes sorgides de les mateixes dinàmiques comunitàries: Comissió de comunicació, Comissió 
d’infància, joventut i família, Comissió de dones (s’ha d’enfortir la feina que s’havia començat des de la 
Vocalia de Dones e l’Associació de veïns i Veïnes del barri), etc. 
Es tracta d’absorbir, canalitzar i donar suport a les iniciatives que puguin anar sortint al barri. 
 
D’altres projectes a destacar:  
 
Lectura a la superilla: proposta que va arribar de l’ICUB i es concreta en la presència al carrer de dos     
carretons de llibres de lliure accés i ús. Un està situat a Borrell/Tamarit i l’altre a l’espai veïnal Calàbria 66 
Cal remarcar la col·laboració amb el GLAS. 
 
Mans al verd: en col·laboració amb les escoles per “verdificar” els escocells dels arbres del barri. 
 
L’objectiu és interrelacionar actors del barri i facilitar i treballar conjuntament tot el que pugui suposar una 
millora en la qualitat de vida dels veïns. 
 
El Marc Folch de Calàbria 66 diu que en la creació de taules de treball s’ha d’evitar duplicitat (Calàbria 66 
també fa aquesta tasca) i que al projecte dels carretons de llibres, falta endegar tota la part d’activitats, que 
ha quedat aturada per la crisi de la covid.  
 
L’Eduard Corbella remarca que la Taula Comunitària és per donar servei al que ja s’està fent i posar recursos 
a l’abast. 
 
El Conseller explica el Projecte de Casals Comunitaris. És una de les derivades del Pla de Xoc post-covid de 
l’Ajuntament. En aquest projecte participen l’equipament, xarxes, entitats, serveis socials, Acció 
comunitària i districte. Cada Casal tindrà un referent tècnic. L’objectiu és reforçar les xarxes de suport i 
solidaritat veïnal. La idea era detectar on hi havia aquestes xarxes, on hi havia més potencial i mirar quin 
equipament de proximitat estava vinculat. En el cas de Sant Antoni, Calàbria 66 tenia el perfil per ser 
candidat i ha estat un dels dos equipaments triats al districte de l’Eixample. L’altre és el Casal de Barri Espai 
210 del barri de la Sagrada Família. 
Es tracta de dotar a l’equipament de proximitat d’una quantitat econòmica per donar suport a les xarxes 
de solidaritat. El projecte té, en principi, una durada de 6 mesos. 
Aquest projecte haurà d’anar vinculat a la Taula Comunitària. 
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El Marc Folch explica que s’han fet un parell de reunions i que es de l’inici s’han produït petites 
modificacions en el projecte. Un dels punts més clars és que, en principi, aquests equipaments es 
mantindran oberts en cas de confinament per rebrot. 
 
 
Canvis mobilitat post- Covid: Les accions que s’han dut a terme són: 

• Ampliació de voreres 

• 21 km nous de carril bici 

• Gran Via (Passeig de Gràcia-Marina): creació d’un segon carril bus al tronc central direcció 
Besós. 

• Recuperació de 34 carrers per als vianants amb la xarxa d’itineraris segurs, tota la situació ha 
accelerat mesures que estaven previstes a més llarg termini i ara s’han pogut desenvolupar 
de cop com Consell de Cent i Rocafort. 

Alguns d’aquests canvis han vingut per quedar-se, altres estaran en estudi i dependrà de com evolucioni la 
situació. 
 
Projectes urbanístics de mandat: hem heretat alguns temes del mandat anterior: solar antic teatre Talia, 
Ronda Sant Antoni i Espai veïnal del mercat. 
 

• Solar antic teatre Talia: el 9 març es va fer públic que l’Ajuntament havia fet una reserva de 
casi 4 milions per adquirir el terreny i construir 70 habitatges dotacionals, equipaments, etc.  

                        No es va arribar a un acord amb la propietat, això vol dir que es tardarà una mica més. 
          La idea és traslladar als baixos el Centre Cívic Cotxeres Borrell, cedint l’espai que ara ocupa                           
          el centre cívic a l’escola Ferran Sunyer. 

Es preveu que quan estigui enllestida l’adquisició es pugui fer tot un procés de disseny amb                 
les entitats, però això trigarà. 

• Espai Veïnal mercat: El mandat anterior no estava pressupostat en les inversions i el que es 
va fer va ser feina de disseny de l’espai, encàrrec del projecte executiu, treball sobre el 
projecte veïnal, etc. Aquest mandat ho teníem tot preparat, el projecte executiu, el treball 
amb entitats i la reserva pressupostària feta per poder executar el projecte però a causa de 
la pandèmia queda pendent de la reforma dels pressupostos. 

• Ronda Sant Antoni: estem més endarrerits. Abans que res cal una reflexió a nivell de totes 
les rondes. S’haurà de fer el procés participatiu entre Eixample i Ciutat Vella, més enllà de 
les sessions participades que es van fer a l’anterior mandat, i això encara no està previst. 

 
 
El Jaume Ferret en referència a l’espai Talia està avançat però encara trigarà temps, pregunta si es podria 
utilitzar l’espai per fer quelcom. 
 
El Conseller li respon que per diferents situacions (filtracions provocades a la finca Borrell 5, etc) s’ha mediat 
amb la propietat. Els veïns també han parlat directament amb la propietat i aquesta ha netejat l’espai. 
El Regidor del Districte i Ecologia Urbana han enviat cartes a la propietat on s’instava que cedís el solar per 
a usos veïnals per evitar situacions problemàtiques però s’hi ha negat. 
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El Ramon Puig-oriol diu que el tema de la Ronda preocupa al comerç. Tema lligat amb l’urbanisme de la 
superilla i diferents problemàtiques que es donen (rates, neteja, tanques, etc) quan està previst arreglar-
ho. 
 
El Conseller respon que s’havia previst fer una petita ruta caminant per la superilla acompanyats per 
Guàrdia Urbana i el seu referent de mobilitat, però ha quedat aturat pels rebrots. 
 
El Marc Folch demana si a l’espai veïnal del mercat i fins que no es pugui dur a terme el projecte, es pot fer 
alguna actuació puntual per poder fer ús de l’espai. 
El Conseller respon que es pot fer la consulta  sobre si és viable un ús temporal de l’espai. 
 
5- Proposta de temes a tractar a la Comissió de seguiment i al Consell de barri: 
 
Marc Folch: 

• Com parar el xoc de la crisi 

• Com podem pensar el barri: model de societat 

• Mirar el Pacte per Bcn i adaptar temes al nostre territori 
 
Ramon Puig-oriol: 

• Comunicació, com arribar a tota la població del barri. Unificar la manera de comunicar al 
barri tot el que fem totes les entitats del barri. 

 
Jaume Ferret: 

• Proposa mirar les propostes de PAD per veure quins temes preocupen a la ciutadania i 
pregunta de quina manera es pot saber quines propostes s’han fet. 

 
El Fidel González li respon que entrant al Decidim es pot consultar les propostes realitzades per la 
ciutadania. 
També comenta que dintre del pla de desplegament del Reglament de Participació ciutadana una idea és 
planificar  els temes a tractar a la Comissió de seguiment i all Consell de barri de forma participada. 
 
El Jaume Alcántara reforça la idea que s’ha d’anar gestionant el model de barri amb visió global. 
 
El Marc Folch pregunta de quina forma participarà el veïnat en la reformulació de pressupost. Molt teixit 
associatiu  ha rebutjat el document de model de ciutat proposat per l’Ajuntament. La FAVB i el Consell 
d’Associacions de Barcelona van fer document amb propostes del model de ciutat. Calàbria 66 treballarà 
el tema. Es mirarà de com pot aterrar aquestes propostes al barri de Sant Antoni.  
 
6. No hi ha cap més prec o pregunta 
 
Barcelona, 21 de juliol de 2020 
 
 
 
 
Teresa Gómez 
Secretària en funcions 


